
Onderbouwing agendapunt. 
 
Aan:  de leden van de commissie Omgevingsbeleid, 
 
Van:  de statenfractie  GroenLinks. 
 
 
Geachte collegae, 
 
De fractie van GroenLinks verzoekt de leden van de commissie Omgevingsbeleid de brief  
“nieuwe ontwikkelingskansen Openbaar Vervoer”  in behandeling te nemen, tijdens de 
vergadering van 24-10-2007.  
Het bureau BugelHajema heeft van GroenLinks de opdracht gekregen om een quick-scan te 
verrichten naar de kansen voor andere financierings- en vervoersvormen voor het Openbaar 
Vervoer. Deze quick-scan is gepresenteerd voor de commissie op 07-02-2007. Naar 
aanleiding van die behandeling is besloten tot een expert meeting, waaraan “marktpartijen” en 
het Openbaar Vervoer Bureau Groningen-Drenthe hebben deelgenomen. De belangrijkste 
conclusie was ook daar dat er aan de vraaggestuurde kant van het openbaar vervoer nog 
diverse ontwikkeling methoden liggen, al dan niet in combinatie met alternatieve 
financieringsbronnen. Zaak is de behoefte in beeld te krijgen, waarbij een lastige opgave is 
inzicht te krijgen in de onbewuste behoefte. Hiervoor zal, zo is de conclusie, op alle terreinen 
met individuen en organisaties moeten worden gesproken. 
 
Daarmee is de politiek weer aan zet om hier eventueel de aftrap voor te geven. 
De vraag die GroenLinks de commissie voor legt is: Gaat u er mee akkoord dat, in 
samenwerking met het OV bureau, een vervolg onderzoek wordt voorbereid.   
In een volgende commissie kan dan de exacte opdracht, inclusief de kosten worden 
besproken. 
 
 
Namens de fractie van GroenLinks, 
Willem.Kuiper, 
Klaas Kuipers, 
Jan Langenkamp. 
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Aan de statenfracties van de provincie Drenthe 

Postbus 122 

9400 AC  ASSEN 

 

kenmerk: 1417/600/MP/MdJ  datum: 02-10-2007  behandeld door: Bügel 

 

projectnummer: 600.00.02.30.00 

 

onderwerp: quickscan 'nieuwe ontwikkelingskansen openbaar vervoer' 

 

Geachte leden, 

 

Op verzoek van de Statenfractie van GroenLinks Drenthe heeft ons bureau als onafhankelijke onder-

zoeksinstelling een quickscan verricht naar de kansen voor andere financierings- en vervoersvormen 

middels openbaar vervoer. Dat gebeurde onder de werktitel ‘Gratis OV in Drenthe’. Omdat gratis niet 

bestaat, hebben wij de titel aangepast. Ook om aan te geven dat de kenmerken van de vervoersmarkt 

in het Noorden een heel specifieke, maar kansrijke aanpak vragen die veel breder moet zijn dan de 

financiën alleen. 

 

De quickscan is op twee momenten gepresenteerd. Eerst in de Statencommissie op 7 februari 2007. 

Door de toen aanstaande provinciale verkiezingen bleek de timing niet optimaal. Verder gaven de 

statenfracties unaniem aan dat een inhoudelijke beoordeling door het OV-bureau van groot belang is. 

Daarom is op 4 juli 2007 een expertmeeting gehouden in aanwezigheid van ‘de markt’ en het OV-

bureau. Op hun reacties gaan wij hierna in. 

 

Eerst even kort de lijn van de presentatie. Er liggen twee grote uitdagingen voor het openbaar vervoer: 

1. In de eerste plaats zou moeten worden gewerkt aan een gezondere financieringsbalans. Op dit 

moment is het reizigersaandeel in de kosten 50%. De overheidsbijdrage is dus 50%. Is het mo-

gelijk om bijvoorbeeld naar een kostendekkingsgraad van 80% als reizigersaandeel en 20% als 

overheidsfinanciering door te groeien? 
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2. In de tweede plaats bestaat het aandeel openbaar vervoer in het totale reizigersvervoer uit niet 

meer dan 3%. Gezien ook de zorg om het milieu en de bereikbaarheid van binnensteden, is de 

vraag of hier groei mogelijk is. 

 

De vraag is samengevat in figuur 1. Als de reizigers worden ingedeeld in urgent (zakelijke reiziger in de 

spits) en niet-urgent en wel of niet in het bezit van een auto, zijn de groeipotenties helder. Maar hoe 

kansrijk is deze gedachte? 

 

 

 

 

 

Trends geven aan dat naast de schaalvergroting in het openbaar vervoer (upscaling), bedoeld om de 

aanbodsgestuurde markt te bedienen, er ruimte lijkt te komen voor een nieuwe, kleinschalige vraag 

(downscaling). Feit is dat 40% van de autobewegingen een sociaal-recreatief karakter heeft en dus niet 

urgent is. Verder blijkt 45% van de automobilisten aan een mate van verkeersstress te lijden. Gezag-

hebbende trendwatchers geven verder aan dat markt en burger die het einde van de oude verzor-

gingsstaat zien aankomen steeds meer zoeken naar regionale op maat gesneden diensten die zij zelf 

op de markt gaan inkopen of gaan aanbieden. Kenmerkend voor deze diensten is dat ze hoogwaardig, 

toegankelijk, flexibel en aansluitend op een specifieke vraag moeten zijn. Naast de aanbodgestuurde 

vervoerskolom lijkt ruimte te ontstaan voor een vraaggestuurde vervoerskolom. In figuur 2 zijn de 

kenmerken van deze kolommen weergegeven. 
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F i g u u r  1 :  G r o e i p o t e n t i e s  i n  r e i z i g e r s v e r h o u d i n g e n  
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Twee vragen zijn van belang: 

1. Is het OV-bedrijf in staat om deze tweede kolom te faciliteren? 

2. Heeft de burger/markt er een (meer)prijs voor over? 

 

Bij monde van de algemeen directeur van Arriva (als belangrijke nationale en internationale vervoer-

der) is het uiteraard zo dat de eerste aandacht uitgaat naar de aanbodgestuurde kolom. Daar liggen 

contracten die moeten worden uitgediend. Maar de kansen voor de trendmatige ontwikkelingen 

worden gezien en benut. Het openbaar vervoer heeft een slecht imago, maar onderzoek wijst uit dat 

als wordt gereisd met het openbaar vervoer, reizigers snel positief worden. Hier ligt een pr-opgave 

voor de vervoersbedrijven. In bepaalde delen van het land ligt de kostendekkingsgraad als gevolg van 

groeikansen inmiddels op 95% reizigersaandeel en 5% overheidsfinanciering. Voor het Noorden is 

daar nog een slag in te slaan. Het openbaar vervoer verdient een volwaardige plaats in de ruimtelijke 

ontwikkeling en Arriva wil over haar grenzen kijken. Een voorbeeld is de ontwikkeling van de wijk 

Hempens-Teerns bij Leeuwarden. Arriva doet zelf aan de ontwikkeling van onroerend goed om niet 

alleen een voorstadstation te maken met uitstekende verbindingen, maar ook om aan te tonen dat 

daardoor elders minder grond nodig is (minder parkeerplekken in de wijk en minder parkeervoorzie-

ningen in de binnenstad) waardoor per saldo gunstiger exploitaties van woonwijken en binnensteden 

haalbaar zijn. Een andere vorm van kostenneutraal opereren. Arriva heeft het gevoel klaar te zijn voor 

nieuwe vragen uit de markt. De omslag van het ingenieursdenken naar marktgericht denken, heeft 

mede door de liberalisering van het openbaar vervoer een krachtige impuls gekregen. 

 

Bij monde van belangenvertegenwoordigers van het MKB wordt aangegeven dat de prijs uit de markt 

al wordt betaald. Al sinds 1985 cofinanciert het MKB van Groningen gratis bussen van de stadsranden 

naar de binnenstad. Uit Drenthe komen berichten dat recreatieondernemers openbaar vervoer op 

maat, gericht op de grote cultuur- en recreatievoorzieningen, aanbieden aan hun bezoekers. Uit con-

tacten met de ziekenhuizen van Groningen en Assen, de grotere onderwijsvoorzieningen, zorginstel-

ling en cultuurcentra (onderschreven door de directeur van het Drents Museum) blijkt dat belangstel-

ling is voor cofinanciering, omdat de bereikbaarheid met de auto al langer onder druk staat. Ook niet 
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F i g u u r  2 :  D e  v e r v o e r s k o l o m m e n  
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nieuw is dat grote werkgevers in de steden gratis ov-kaarten aan het personeel geven en dus indirect 

al betalen voor het openbaar vervoer. 

Het OV-bureau onderschrijft de trends en juicht verdere initiatieven in de vraaggestuurde kolom van 

harte toe. Dergelijke initiatieven worden zeker ondersteund en, indien leidend tot het behalen van de 

doelstellingen, er wordt ook financieel aan bijgedragen. Er zijn onconventionele, innovatieve oplossin-

gen nodig. Bovendien zijn er grenzen aan het huidige autogebruik. Daarom dient het openbaar ver-

voer ook aan de man te worden gebracht. Als voorbeeld wordt de invoering van een Qliner vanuit de 

nieuwe wijk Oostindie in Leek naar Groningen genoemd. Normaliter gaat een nieuwe buslijn pas van 

start als voldoende klantenpotentieel aanwezig is, met andere woorden als de woonwijk vrijwel is 

voltooid. In het geval van de wijk Oostindie is de nieuwe Qliner al vanaf de start van de bouw gaan 

rijden. Nieuwe bewoners hebben vanaf het begin een goede ov-voorziening en dus daadwerkelijk 

een keuze tussen het openbaar vervoer en de auto. Duidelijk is dat deze Qliner in het begin niet kos-

tendekkend rijdt en een financiële impuls nodig is om de mensen een keuze aan te bieden. Boven-

dien moeten de mensen op de hoogte worden gebracht van het bestaan van een volwaardig alterna-

tief voor de auto. Het OV-bureau heeft in vorengenoemd geval een groots dorpsfeest georganiseerd 

met onder andere een barbecue en de honderden bezoekers kregen op het netvlies dat het reizen 

naar Groningen met de bus een volwaardig alternatief is. Het gaat dus met name om gedragsbeïn-

vloeding. Het ov-systeem is prima. De bereikbaarheid en het vervoer raken aan het functioneren van 

lokale en regionale samenlevingen. Er is een integrale aanpak nodig. 

 

Dit zet het openbaar vervoer in een nieuw perspectief. Wat brengt de toekomst? Wellicht zijn er uit-

stekende mogelijkheden om een collectief systeem gelijktijdig individueel te houden. Wat te denken 

van een elektrische auto die aanhaakt in een magneetbaan, de auto in de bus, de fiets in de bus, fitnis-

sen in de bus et cetera? Het openbaar vervoer van de toekomst kan op alle trends inspelen. 

 

Maar hoe past het grote landelijk gebied van Drenthe en de beide andere provincies in dit plaatje? 

Juist hier ontstaat door de ijlheid van het openbaar vervoernet een specifieke vraag. Gewezen wordt 

op een initiatief in Midden-Engeland waar een mini OV-bureau de meervoudige vraag (vaak in de 

daluren) inventariseert van vele typen reizigers en deze onconventioneel in de markt zet. Met eigen 

vervoer, taxi’s, kleine busjes en dergelijke wordt voorzien in de vraag van huis tot bestemming. Los van 

de hoeveelheid arbeidsplaatsen die dit oplevert, is de leefbaarheid voor met name de traditionele 

aandachtsgroepen toegenomen. Er is cofinanciering van scholen en zorg- en welzijnsinstellingen. Tij-

dens het overleg is erop gewezen dat voldoende transportmiddelen in het landelijk gebied voorhan-

den zijn, maar dat de inefficiëntie groot is. Wat te denken van al het pakketvervoer in de regio? Kan er 

na ombouw niet een rolstoel of een aantal personen mee terug? Of moeten de pakketjes in de bus? 

Ook hier zijn met beschikbare middelen nieuwe kansen te creëren. 

 

De deelnemers van de expertmeeting zijn van mening dat dit onderwerp uit de hoek van de voor-

oordelen moet en een brede, integrale bezinning en aanpak vraagt die boven politieke meningen 

en/of probeersels dient uit te gaan. Want een groei van het openbaar vervoer verbetert niet alleen 
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het functioneren van onze samenleving; het beweegt niet tegen trends op de markt in (dus een des-

investering), de infrastructuur en binnensteden kunnen beter worden benut, het ondersteunt flanke-

rend sociaal beleid, het is aantoonbaar veiliger, het vergroot de vrijheid van het individu, het creëert 

nieuwe werkgelegenheid, het is goed voor de economie in het landelijk gebied, er is minder uitstoot 

van CO2, het biedt kansen voor alternatief energiegebruik en het Noorden kan zich door deze aanpak 

van alle regio’s onderscheiden. 

 

Daarmee is de politiek weer aan zet. Graag lichten wij u voor over de ideeën en de uitkomsten van 

de expertmeeting en wij gaan met plezier met u in discussie over de toekomst van het openbaar ver-

voer en het concretiseren van de waargenomen ontwikkelingskansen. 

 

Deelnemers expertmeeting: 

- Anne Hettinga, algemeen directeur Arriva Nederland; 

- Michel van Maarseveen, directeur Drents Museum; 

- Jan Ruuls, bestuurslid Groningen City Club; 

- Theo Venema, voorzitter Groningen City Club; 

- Nico Vanderveen, directeur warenhuis Vanderveen; 

- Gert Veringa, teamcoördinator beheer OV-bureau Groningen Drenthe; 

- Hans Broess, algemeen directeur BügelHajema Adviseurs; 

- Peter Bügel, directeur BügelHajema Adviseurs. 

 

Met vriendelijke groet, 

  

Hans Broess Peter Bügel 


